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otthonom
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Óriási a helyiek 
összefogása
Balogh Józseffel, Szabad-
kígyós polgármesterével 
egyeztettem telefonon 
egy személyes találkozót 
március elejére, hogy 
beszélgessünk egy kicsit a 
helyi civil közösségi élet-
ről. Úgy hozta az időzítés, 
hogy bele is csöppentem 
egy rendhagyó összefo-
gásba. 

– Tűkön ülök, minden 
percben várom 
a telefont, hogy 
mikor indulha-
tunk el a helyi-
ek adományá-
val Ukrajnába, a 
kárpátaljai Kí-
gyósra, testvér-
településünkre. A  háború 
kitörése óta napi kapcso-
latban vagyok az ottani ve-
zetőkkel, polgármesterrel, 
iskolaigazgatóval. A  fa-
luban szinte azonnal tar-
tós élelmiszergyűjtésbe 
kezdtünk, levelet írtunk 
a lakosságnak és bedob-
tuk minden postaládába, 
felraktuk, kitűztük min-

den hirdetési felületre. Két 
nap leforgása alatt hatal-
mas mennyiségű adomány 
gyűlt össze. Úgy volt, hogy 
tegnap nekiindulhatunk a 
határnak, aztán változott, 
hogy Magyarországon kell 
lepakolnunk, most egy két-
nyelvű listát kértek, hogy 
miket viszünk - fogadott az 
ajtóban a település első em-
bere.

Megtudtam, hogy az ön-
k o r m á n y z a t 
anyagiakkal is 
kivette a részét 
a segítésből, 
százezer forint 
értékben vettek 
a helyi gyógy-
s z e r t á r b a n 

kötszereket a sebesültek 
ellátására, illetve gyógy-
szereket. Szivacsokat ké-
szítettek a menekültek fek-
tetésére, meg takarókat is. 
A  kintiek kértek egy áram-
fejlesztőt szükség esetére. 
Az aggregátort a polgárőrök 
ajánlották fel.

Varroda sikerekkel, 
lehetőségekkel
Szabadkígyóson, a 20 éve 
kialakított inkubátorház-
ban, egy erős textilipari 
bázis van felszálló ágban. 
A háromezres lélekszá-
mú településen olyan 
világmárkás termékeket 
gyártanak, mint a Mey, a 
Sunflair vagy a Daquini.

A  Mey-vállalat 1928-ban 
alakult Németországban 
családi vállalkozásként, s 
azóta prémium kategóriás 
fehérneműkkel örvendezte-
ti meg európai vásárlóit.

Dr. Böröcz Istvánnal, a 
Príma Dress Kft. egyik tulaj-
donosával találkoztam, aki 
német megrendelőjével kap-
csolatban azzal a hasonlat-
tal élt, hogy a női exkluzív fe-
hérneműgyártásban a Mey 
azt a luxust képviseli, amit 
az autógyártásban a Bentley.

Megnéztük az üzemet, s 
az anyagokat megtapintva 
valóban ott volt az az élet-
érzés, finom csipkék, elasz-
tikus anyagok, puhaság. Eh-
hez párosult egy végtelen 
nyugodt légkör, amiben még 
a munkagépek zaja is csak 
lágy duruzsolásnak tűnt.  

Kizárólag exportra gyár-
tunk. A varrónők, most negy-
venegynéhányan, több mun-

kafázist visznek egymás 
után, vagyis mindenki egyfé-
le tevékenységet végez a gé-
pénél. A folyamat vége, ahogy 
látszik is, a minőség-ellen-
őrzés. Minden egyes dara-
bot nagyon komolyan át kell 
vizsgálni, mielőtt elindítjuk 
a heti szállítást. Veresegyhá-
zon van a Mey hazai cégköz-
pontja, ott egy másodrevízió 
is zajlik, mielőtt célba érne 
az áru - avatott a részletekbe 
beszélgetőtársam. 

Közben teremről terem-
re haladtunk és megtudtam, 
hogy a dolgozók egynegye-
de helybéli, a többieket vagy 
behozzák és a munka végén 
hazaszállítják egy körjárat-
tal a környező települések-
re, vagy bejárnak autóval 
dolgozni, a helybéliek pe-
dig többnyire kerékpárral. 
A munkarend egyműszakos.

Vannak csabaiak, gyulai-
ak, csorvásiak. S, zömében 
hölgyek, de a tulajdonos sze-
rint a varroda lelke a főállá-
sú férfi műszerész. Magáról 
úgy tartja, hogy vállalkozói 
és humán attitűd keveréké-
vel van teremtve, amiről a 
látogatásom végére meg is 
győződtem. 

Nagyon 
melegszívű 
emberek a 
kígyósiak
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S Z A B A D K Í G Y Ó S
Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Készen áll a megkezdett 
munka folytatására

Adódnak olyan pillana-
tok mindenki életében, 
amikor eldől, hogy mer-
re fordul az élete sze-
kérrúdja. Egy politikus 
számára mindenképpen 
ilyen egy választás, 
amelyen eldől, hogy 
folytathatja-e a megkez-
dett munkát, továbbra 
is élvezi-e a választók 
bizalmát. Herczeg 
Tamással beszélgetve 
nem a számvetésen volt 
a hangsúly, hanem a 
mögöttünk álló időszak 
kihívásain, és azon, hogy 
a képviselő szerint, ha 
valaki belekezd egy 
munkába, azt tisztes-
séggel végig is kell 
csinálnia. A térségben 
pedig van számos elkez-
dett feladat, amelynek 
még nem ért a végére.

– A szomszédunkban dúló 
háborúra Ön szerint milyen 
módon lehet, vagy kell rea-
gálnunk?

– A  magyar kormány – 
ahogy az arra vonatkozó po-
litikai nyilatkozatot a Par-
lament is elfogadta – a béke 
pártján áll. Elítél minden faj-
ta agressziót, amely egy füg-
getlen, szabad állam ellen 
irányul. Ebben a rendkívüli 
helyzetben higgadtan, meg-
fontoltan kell cselekednünk, 
nem szabad, hogy a pillanat-
nyi érzelmek, vagy a politi-
kai haszonszerzés irányít-
sák a tetteinket. Sajnos az 
ellenzéki szereplők nyilatko-
zataiban – akik fegyvereket 
és magyar katonákat külde-
nének Ukrajnába – ez utób-
bi érezhető, ezért határozot-
tan vissza kell utasítanunk 
minden olyan kijelentést, 
amely háborúba sodorhat-
ja Magyarországot. A  szom-
szédos ország területén dúló 
harcok kapcsán három fon-
tos teendőnk van. Egyrészt 
meg kell védenünk hazánk 
békéjét, az itt élő emberek 
biztonságát. Másrészt min-
dent el kell követnünk, hogy 
a háború ne terjedjen át más 
országok területeire. Har-
madrészt minden segítsé-
get meg kell adnunk azoknak 
az embereknek, akik kényte-
lenek elhagyni az otthonai-
kat, hazájukat, ugyanakkor 
humanitárius segítséget kell 
nyújtanunk a Kárpátalján, 
Ukrajnában maradottaknak 
is. A  Magyarország terüle-

tére érkező menekültek szá-
ma már meghaladja a félmil-
liót, és az elhelyezésük, napi 
ellátásuk csak a magyar kor-
mány, a civil szervezetek és a 
magyar lakosság összefogá-
sával biztosítható. Az elmúlt 
napokban a választókerült 
településeiről folyamatosan 
jöttek a hírek az adományok 
gyűjtéséről és azok célba jut-
tatásáról. Megható számom-
ra és őszinte örömmel tölt el, 
hogy ennyi empátiával élő, 
segítő szándékú ember alkot-
ja a választókerület közössé-
gét.

– Két év, és öt járványhul-
lám után van-e remény arra, 
hogy magunk mögött hagyjuk 
a koronavírust, és valóban a 
régi életünket éljük?

– Az adatok alapján való-
ban túl vagyunk az ötödik 
járványhullámon. Sajnos úgy 
tűnik, az életünkből nem fog 
teljesen eltűnni a covid, de 
egyre több vakcina és gyógy-
szer áll rendelkezésre a be-
tegség megelőzésére és keze-
lésére.

– Mi a tanulsága Ön számá-
ra a mögöttünk álló négy év-
nek?

– Változékony és kiszá-
míthatatlan világban élünk, 
ezért roppant fon-
tos az összefogás, 
az együtt gondol-
kodás, az értéke-
inkhez való ra-
gaszkodás, és az 
ezek melletti egy-
értelmű kiállás. 
A  törvényalkotá-
si bizottság tagjaként rend-
szeres munkakapcsolatban 
vagyok a kormányzat állam-
titkáraival, ez pedig nagy 
mértékben növeli a lobbierő 
érvényesítésének lehetősé-
gét.

– Melyik az az irány, amerre 
elindulva Ön szerint ez a tér-
ség felzárkózhat akár csak a 
középmezőnybe tartozó me-
gyékhez?

– Egy térség fejlődését leg-
főképp a közlekedési infra-
struktúra és a szakképzett 
munkaerő határozzák meg. 
Ezeken a területeken pedig 
egyre vonzóbb feltételeket 
kínál Békéscsaba és környé-
ke. Jó irányba indultunk el a 
Nyomdaipari Tudás- és Kép-
zőközpont, illetve a Légi és 
Gépipari Képzőközpont ki-
alakításával. A  Gál Ferenc 

Egyetem és a Szegedi Tudo-
mányegyetem együttműkö-
désével meghirdetett mecha-
tronikai és gépészmérnök, 
valamint programozó-infor-
matikus képzések – a többi 
szakiránnyal együtt – lehe-
tőséget teremtenek az itt élő 
fiatalok számára a piacképes 
egyetemi végzettség meg-
szerzésére. Az M44-es utol-
só szakaszának az építése is 
elkezdődött. 2025-re gyors-
forgalmi úton és autópályán 
közlekedhetünk Békéscsaba 
és a főváros között. Elindult a 
megyén áthaladó 120-as vas-

útvonal utolsó, 
orszá ghatá rig 
tartó harminc 
kilométerének 
a modernizáci-
ója, és küszöbön 
áll a békéscsa-
bai repülőtér 
fejlesztése is. 

Újabb ipari park jön létre és 
az imént említett tényezők-
kel ez olyan táptalajt ad – 
amit már most is érezhetünk 
–, hogy folyamatosan nő a be-
fektetői érdeklődés. Békés-
csaba a környező kistelepü-
lésekkel, valamint Gyulával 
együtt dolgozva – város és 
várostérségben gondolkod-
va – tud nyertese lenni ezek-
nek a folyamatoknak. Ahhoz, 
hogy valóra váljon Palkovics 
László miniszter úr helyzet-
elemzése, mely szerint 4-5 év 
múlva Zalaegerszeg, 9-10 év 
múlva Kecskemét társadal-
mi-gazdasági fejlettségét el-
érjük, a térség településeinek 
együtt, közösen kell bejárnia 
a felfelé ívelő pályát. A társa-
dalmi fejlődés motorja az erő-
södő civil szféra, amelynek a 
működéséhez évről évre több 
forrást biztosít az állam. Az 

életszínvonal emelkedésé-
hez hozzájárul a komfortér-
zet, ezért tartom nagyon fon-
tosnak, hogy Békéscsabán 
történelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési program indult, 
de a kistelepülések is jelen-
tős forrásokat fordíthattak 
és fordíthatnak a jövőben – 
a Magyar Falu Program pá-
lyázatainak köszönhetően 
– belterületi út- és járdafel-
újításokra. A vidéki fejleszté-
si célterületek folyamatosan 
bővülnek, a 2019-es, kezde-
ti százötven milliárd forin-
tos forráshoz képest tavaly 
már közel háromszázhúsz 
milliárdra pályázhattak az 
önkormányzatok, egyhá-
zak, magánszemélyek és vál-
lalkozások. A  megyeszék-
hely fejlesztéseinek alapja a 
Modern Városok Program, 
amelynek keretében soha 
nem látott források érkez-
nek Békéscsabára. A  város 
vezetése jól sáfárkodik a rá-
bízott kerettel, hiszen a kör-
nyezet szebbé tétele mel-
lett olyan beruházásokat 
valósít meg, amelyek olcsób-
bá teszik a működést, és ezzel 
párhuzamosan környezetba-
rát „zöld város” kialakítá-
sa körvonalazódik. A  Mun-
kácsy negyed kialakítása és 
a szabadkígyósi kastély fel-
újítása ráhelyezi települése-
inket az ország turisztikai 
térképére. Persze sok folya-
matban lévő munka van, 
amit el kell végeznünk, hogy 
községeink, városaink lakó-
inak helyzete, minden ne-
hézség ellenére tovább javul-
jon. A kihívásokkal tisztában 
vagyok, és érzek magamban 
annyi erőt, kitartást, elszá-
nást, hogy közös céljainkat 
együtt megvalósítsuk!

Herczeg Tamás az egyik parlamenti ülés szünetében

Roppant fon-
tos az együtt 
gondolkodás, 
az értékeink-
hez való ra-
gaszkodás

Marha hátszín 
kastély módra
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„Ez az otthonom…”
A Wenckheim-család 
gazdasági és kulturális 
szempontból is formálta 
Békés megyét. Az itt élők 
számos épített örökség 
mellett a Wenckheim-
kastélyokra lehetnek 
igazán büszkék. A család 
tagjai közül Jeanne-Ma-
rie Wenckheim-Dickens 
grófnő ismét itt él 
közöttünk. A régi otthon 
ma iskolaként működik, 
így a mellette lévő plébá-
nia épület lett a lakása. 
Dobozi otthonában a 
gyerekkori emlékekről, 
a mindennapokról, be-
szélgettünk a grófnővel.

– Milyen emlékeket őriz a 
második világháború idején 
történt elmenekülésről?

– Nyolc és fél éves gye-
rek voltam, amikor október-
ben elhagytuk Dobozt. Ak-
kor nagyon boldog voltam, 
hogy megyünk valahova, 
utazunk… Egy lány, aki ak-
kor nálunk dolgozott, mond-
ta, hogy „Te soha nem fogsz 
visszajönni”. Azt mondtam, 
ez az otthonom. Ide mindig 
vissza tudok jönni. Szeret-
nék most vele találkozni – 
meséli mosolyogva a grófnő.

– És vissza is jött!
– Kilencvenkilencben el-

kezdtem helyre hozni ezt a 

plébániát. Mindig támogat-
tam az egyházat, gondoltam, 
ezzel segítek, és évente egy-
szer eljövök ide Angliából, 
ahol éltem. Kilencvennyolc-
ban elhoztam a férjemet ide, 
és akkor ő azt mondta, egy 
nap ide vissza kell jönnöm, 
mert ez az otthonom. Egy év-
vel később meghalt a férjem, 
és úgy döntöttem, hogy visz-
szajövök, hazajövök. A  püs-
pök úr, azt mondta, hogy ma-
radjak, lakjak itt. Pap úgy 
sincs, Békéscsabáról jár mi-
sézni. Télen, amikor hideg 
van a templomba, itt tartják 
az isten tiszteletet a konyha 
mellett. Nagyon szép a temp-
lom. Azt nagyapám építtette, 
mondták neki, hogy ez refor-
mátus falu, miért épít katoli-
kus templomot. De szerintem 
csak egy Isten van.

– Szinte minden környező te-
lepülésen van egy-egy kas-
tély, major, templom, ami a 
Wenckheim-család nevé-
hez fűződik, sőt még egy hí-
res regényt, Jókai Mórnak az 
„Egy magyar nábob” című re-
gényét is a család ihlette…

– Wenckheim-megyének 
hívták régen az egész megyét. 
Harruckern volt itt a tulajdo-
nos, és egy Wenckheim el-
vette a lányát. Így kapta meg 
a földeket a család. A  regény 
főszereplőjét Wenckheim Jó-
zsef, a nagymamám testvé-

re ihlette. Wenkcheim Józsi 
nagyon kedves volt. Budapes-
ten meglátogattuk a nagyma-
mát, és ott volt Józsi is. Kér-
dezte, hogy mit szeretnék, 
menjünk venni valamit! Ma-
darat akartam, és megvet-
te nekem. Mindig kérdez-
gette, hogy „mit akarsz, mit 
akarsz”? Nagyon kedves em-
ber volt, mindenki szerette.

– Mennyire volt megkülön-
böztetve, hogy melyik birtok 
kihez tartozik?

– Minden Wenckheim 
tudta, hogy hova tartozik. 
Amikor visszajöttem, kér-
dezték, miért nem megyek 
Ókígyósra. Mondtam, hogy 
nekem Dobozra kell jönnöm, 
mert én dobozi vagyok, én 
ide tartozok. A gerlai kastély 
Wenckheim Bélának a tulaj-
donában volt. Ő nagyon-na-
gyon kedves ember volt, min-
denki szerette, de katonaként 
sajnos meghalt. Sokszor át-
lovagolt, sok időt töltött itt. 
De mi is mentünk, főként 
Ókígyósra. Volt autónk, de 
inkább lovakkal, hintóval 
utaztunk, és ha átmentünk, 
akkor nem egy-két órát ma-
radtunk, hanem több napot. 
Élénken emlékszek rá, hogy 
lovaskocsival milyen sok idő 
volt az út. Az ott töltök napok-
ban nagyon boldog voltam. 
A  szobák, a szalon, az ebéd-
lő… Gyönyörű volt minden. 

Igazán szeretem Ókígyóst, 
és nagyon büszke vagyok rá. 
Szépen megcsinálták, szépen 
helyrehozták. Horthy Miklós 
is járt Ókígyósra, de többször 
hozzánk is eljött.

– A Dobozon töltött gyermek-
korából milyen emléket őriz?

– Volt egy kis kocsim, póni 
lóval. A  német tanítónőm 
Ausztriából jött, és elvittem a 
barátnőjéhez teázni. Én kint 
maradtam, mondván, hogy 
vigyázni kell a lovakra. Az-
tán jöttek a gyerekek, és min-
denki felült, voltunk vagy tí-
zen a kis kocsin, és mentünk 
körbe a ház körül. Olyan kia-
bálás volt, de soha nem jöttek 
ki megnézni, hogy mi ez a ri-
csaj. Ötször-hatszor is körbe-
jártunk, hulla fáradtak vol-
tak szegény pónik.

– Amikor visszajött ötven-
öt év után, volt olyan gye-
rekkori játszópajtás, akivel 
újra találkozott?

– Volt egy-két asszony, 
akik mondták, hogy együtt 
játszottunk. Idősebbek vol-
tak, mint én, illetve volt egy 
vadászunk, ahol szolgáltak 
egy lánynak a szülei. Ez a 
lány sokat mesélt, és fotókat 
is őrzött

– Mivel tölti a napjait?
– Majdnem mindig tör-

ténik valami. Nem unatko-
zom. A  lányom is jön meg-
látogatni Csákberényből, de 
barátok is jönnek. Amikor 
visszaköltöztem, arra gon-
doltam, hogy Doboz mellett 
egy kis házban szeretnék 
élni. Nem a falu közepén, 
hanem mellette akartam 

lakni. Gondoltam, mivel na-
gyon szeretem a lovakat, 
lesz majd ló, kutya satöbbi. 
De kellett mondanom ma-
gamnak, hogy nem leszek 
napról napra fiatalabb. Ger-
la mellett ismerek egy em-
bert, akinek van egy nagyon 
jó kis lova, és van egy saját 
nyergem, így oda járok lova-
golni. Amikor fiatal voltam, 
annyit utaztam, bejártam a 
fél világot Kanadától Argen-
tínáig. Mindenütt voltam, 
így már nem is vágyok az 
utazásra. Autóval szoktam 
Ókígyósra menni, vagy a lá-
nyomhoz, esetleg Budapest-
re. Nagyon jó ez az M44-es, 
ezen olyan jó vezetni. Lehet 
haladni, nincs sok autó. Te-
hát mindig történik valami, 
nincs olyan nap, hogy unat-
koznék.

A szabadkígyósiak ingyenesen 
látogathatják a Wenckheim-kastélyt

Az építésekor a leg-
modernebb techno-
lógiákkal ellátott 
ókígyósi (szabadkígyósi) 
Wenckheim-kastély 
március 20-tól régi 
pompájában várja a 
látogatókat, kirán-
dulókat. A Nemzeti 
Kastély Program és 
Nemzeti Várprogram 
keretében a Nemzeti 
Örökségvédelmi Fel-
ügyelet beruházásában 
3 234 000 000 forintból 
(ebből 1 520 500 000 
forintot Magyarország 
Kormánya biztosított) 
felújított műemléket a 
szabadkígyósiak és az 
újkígyósiak ez év októ-
ber elsejéig térítésmen-
tesen látogathatják.

Régen várt pillanat érke-
zett el 2022. március 19-én, 
amikor a felújítás befejezé-
sét követően átadták a tér-
ségben élők büszkeségét, a 
szabadkígyósi Wenckheim-
kastélyt. Az épület nem 
pusztán kirándulóhely, ha-
nem a kultúránk, történel-
münk egy része, a helyben 
élők igazi kincse, identitá-
suk egyik szimbóluma.

A település létezését, 
fejlődését megalapozó 
Wenckheim-család egyik 

leghíresebb tagjának, gróf 
Wenckheim József Antal-
nak a lánya, Wenckheim 
Krisztina építtette a kas-
télyt az ezernyolcszázas 
évek végén. 365 ablakkal, 
52 szobával, 12 bejárattal és 
négy épületrésszel rendel-
kezik; ezzel szimbolizálva a 
napokat, heteket, hónapo-
kat és évszakokat. A márci-
usban átadott fejlesztés so-
rán megújult a romantikus 
német-reneszánsz stílusban 
épült kastély teljes homlok-
zata, tetőszerkezete, a föld-
szinti reprezentatív térsor, a 
pince egy része, a fő lépcső-
ház, a kilátó torony és a park-
ból egy 8 hektáros terület. A 
munkálatok a fő épületben 
4000 négyzetméteren zaj-
lottak, és a felújítás során 
8000 liter festéket használ-
tak fel. Ezzel kapcsolatban 
Herczeg Tamás országgyű-
lési képviselő az átadási ün-
nepségen így fogalmazott:

„Nekünk, Békés megye-
ieknek ez a fejlesztés nem 
betont, festéket, a nyílászá-
rók megerősítését jelenti, 
hanem a szívünk egy csücs-
két, egy olyan hatalmas 
épületet, amelyet csodálat-
tal látogattunk korábban, 
és most újra birtokba vehe-
tünk. Nagy öröm, hogy meg-
újult ez a kastély. Köszönetet 
kell mondanunk az adófize-

tő polgároknak, a fejlesztés-
re támogatást megítélő kor-
mánynak, a kivitelezőknek, 
az itt dolgozó munkásoknak, 
de legfőképp Balogh József 
polgármester úrnak, akinek 
közéleti tevékenységében, 
közéleti céljai között a leg-
fontosabb volt, hogy ez a kas-
tély megújuljon.

Gulyás Gergely, a Minisz-
terelnökséget vezető mi-
niszter kijelentette, a kas-
tély felújítása nem pusztán 
műemlékvédelem, hanem 
vidékfejlesztés, idegenfor-
galmi és turisztikai beru-
házás. A Nemzeti Kastély- 
és Várprogramban megújult 
épületek az ország büszkesé-
gei, azok meghatározzák egy 
térség kulturális életét, tu-
rizmusát és sokat tesznek a 
környék fejlődéséért.

A Wenckheim-kastély új-
ranyitását követően az épü-
letbe és az azt övező parkba 
újra visszaköltözik az élet, 
hiszen itt korábban kulturá-
lis programokat szerveztek, 
kedvelt kiránduló hely volt, 
számos fiatal pár ebben az 
idilli környezetben készítette 
el esküvői fényképalbumát.

A műemlék mindenki előtt 
nyitva áll, de a szabadkígyósi 
és újkígyósi lakosok lakcím-
kártya felmutatásával 2022. 
október 1-ig térítésmentesen 
látogathatják.

A grófnő gyermekkorában édesapjával

Balogh József polgármester, Takács Árpád kormánymegbízott, Glázer Tamás, Gulyás Ger-
gely, Virág Zsolt, Wenckheim Frederic és Herczeg Tamás vágta át a nemzeti színű szalagot, 
átadva a felújított szabadkígyósi kastélyt

Három évvel ezelőtt helyezték el a fejlesztés alapkövét
Régi pompájukban ragyog-
nak a belső terek

Jeanne Marie Wenckheim Dickens
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A  tartós élelmiszerek kö-
zött útra kész öt mázsa liszt, 
mert ebből hiánya van a 
pékségeknek, de étkeztetés 
céljára öt mázsa burgonyát 
is raktak a segélycsomag-
hoz. Képesek 20-25 fő be-
fogadására is, ha úgy hozza 
helyzet. 

– Nagyon melegszívű em-
berek a kígyósiak. Az imént 
jöttem vissza a gyűjtés hely-
színéről, az IKSZT épüle-
téből, ahol találkoztam egy 
helyi asszonnyal, aki már le-
adta az adományát, de elfe-
lejtett valamit. A  kezembe 
nyomott egy adag élesztőt 
szatyrából és kérte, adjam 
már le, hogy legyen a liszthez 
- osztotta meg friss élményét 
a polgármester, akivel felele-
venítettük a test vér te le pü lé-
si kapcsolat létrejöttét is. 

– A  név alapján kerestek 
bennünket, Vass Ottó pol-
gármester kezdeményezte 
az együttműködést. Elein-
te évente voltak találkozá-
saink, testületi, óvodai, isko-
lai delegációk mentek tőlünk 
a 900 lelkes kígyósra, onnan 
pedig ugyanígy jöttek hoz-
zánk. Aztán, ahogy mélyült 
a kapcsolat, úgy sűrűsödtek 
a találkozóink is, részt vet-
tünk egymás települési ün-

nepein, nyaraltak itt gye-
rekek szüleikkel egy hétig. 
A  pandémia berekesztette 
egy időre a személyes látoga-
tásokat, most pedig itt a há-
ború!

Azóta már megtudtam, 
hogy mégis sikerült a test-
vértelepülésen átadni a 
szabadkígyósiak adománya-
it, amiről Balogh József ben-
sőséges levélben tájékoztat-
ta a lakosságot és mondott 

köszönetet együttérzésü-
kért, segítségükért.

A nehézségek mellett a ha-
gyományos nőnapi rendez-
vényre is készült a település, 
a hölgyekhez Gergely Ró-
bert, énekes érkezett megle-
petésvendégként a művelő-
dési házba.

Szót ejtettünk róla, hogy 
tavasztól látogatható a fel-
újított Wenckheim- kas-
tély és kicsit előreszalad-

tunk 2023-ra. Jövőre lesz 
ugyanis 625 éve, hogy az 
oklevelek Kégyós néven 
először említést tettek a 
faluról 1398-ban. Az alka-
lomnak ünnepségsorozat-
tal kíván tisztelegni a köz-
ség. Igazi kuriózumnak 
ígérkezik, hogy Seregi Zol-
tán rendezésében színre vi-
szik szabadtéri helyszínen 
Bauer Barbara: A  leggazda-
gabb árva című művét, mely 

Wenckheim Krisztina gróf-
nő életéről szól.

Nem csak a következő évi 
kulturális programtervről, 
de a település fejlesztési el-
képzeléseiről is kérdeztem a 
polgármestert, aki így össze-
gezte a terveket:

Elkészült az ország leg-
szebb kastélya főépületének 
a rekonstrukciója, ugyanak-
kor még előttünk áll a B épület 
felújítása. Szeretnénk, ha ez 

a munka mihamarabb elkez-
dődhetnek. A  kastély további 
fejlesztési elképzelései között 
szerepel a szállodafunkció-
nak a fejlesztése, amihez ter-
málvizes szolgáltatás társul-
na. A  településen szeretnénk 
egy idős gon do zás sal foglalko-
zó intézményt is létrehozni, 
hiszen nem csak a fejlődés, a 
fiatalok helyben tartása, de az 
idősek gondozása és megbe-
csülése is fontos számunkra.

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Óriási a helyiek összefogása

Balogh József polgármester Két nap alatt hatalmas mennyiségű adomány gyűlt össze

Tojásfát is állít a polgárőrség
Herczeg Tamás, a békés-
csabai körzet ország-
gyűlési képviselője több 
olyan díjat is alapított az 
elmúlt években, melyek-
kel helyi tehetséges fiata-
lokat, aktív közösségeket 
jutalmaz, ezzel ismerve 
el erőfeszítéseiket, mun-
kájukat. A Közösség-díjat 
a választókerület minden 
településén a helyben 
lakók szavazati alapján 
ítélik oda az adott telepü-
lésen az elmúlt évben a 
közösségért, az ott élő-
kért legtöbbet tevő szer-
vezetnek, vagy egyesü-
letnek. A Közösség-díjjal 
emlékplakett, és 70 000 
forint pénzjutalom jár, 
amelyet Herczeg Tamás 
a képviselői fizetéséből 
ajánlott fel a díj győztese-
inek. Szabadkígyóson az 
idén, a Szabadkígyósi Pol-
gárőr Egyesület részesült 
az elismerésben. Balogh 
Andrással beszélgettem 
megalakulásukról, műkö-
désükről, a díjról.

A  szervezet 2004-ben ala-
kult 34 fővel. Az elmúlt 18 
évben változó létszámú volt 
a tagság, jelenleg húsz fővel 
stagnálunk. A  céljaink vi-
szont nem változtak, legfel-
jebb kiegészültek. Az egye-
sület feladata elősegíteni a 
helyi közrend és közbizton-
ság védelmét, aminek érde-
kében közterületi járőrszol-
gálatot működtetünk. Az 
önkormányzati és állampol-
gári vagyonvédelem terén 
inkább prevenciós jellegű 

a jelenlétünk. A  települé-
si rendezvények biztosítása 
mellett, megállapodás kere-
tében a megyeszékhelyen is 
besegítünk, ha kell, ugyan-
úgy, mint a határrendészeti 
feladatok ellátásában. A Bé-
kés csa ba-Arad-Bé kés csa ba 
Szupermaraton sportese-
ményt is szoktuk biztosí-
tani - sorolta tevékenysé-
geiket az egyesület elnöke, 
akitől azt is megtudtam, 
hogy tavaly átlépte a tízezer 
szolgálatban eltöltött órák 
számát. Ez azért is dicsére-
tes, mert a Covid miatt nem 
mindig volt egyszerű rugal-
masan megszervezni a be-
osztásokat. Munkájukhoz 
rendelkezésre áll egy hét-
éves Skoda Yeti személy-

gépkocsi, a Magyar Falu pá-
lyázati program keretében 
pedig, sikerült egy ingatlan-
ra is szert tenniük.

– Hogyan fogadták a Közös-
ség-díjat?

– Nagyon örültünk neki, 
hisz ez jelzi, hogy elismerik 
az emberek is a munkánkat, 
hiszen ők adták le a szava-
zataikat ránk. Ezen felül a 
képviselő úrtól is szép gesz-
tus, hogy figyel a civilekre. 
Persze mi is teszünk róla, 
hogy minél szorosabb kap-
csolatban legyünk a lakos-
sággal. Nagyon sok olyan 
ötletünk van, ami által ezt 
el is tudjuk érni. Karácsony 
közeledtével, például feldí-
szítjük az autóinkat villo-

gókkal és úgy vonulunk fel 
a faluban. Eddig 15 autóval 
mentünk, de már most 20 
jelentkező van az idei me-
netre. A szokásos gyerekhé-
ten egy nap a közlekedésről 
szól, ilyenkor közlekedési 
parkot telepítünk, kerékpá-
roznak, rollereznek és köz-
ben tudásukat is fejlesztik 
a gyerekek - mondta Balogh 
András, aki elárulta, hogy 
idén először Tojásfát fognak 
állítani hagyományteremtő 
szándékkal. 

A  négygyermekes család-
apa, a díjjal járó pénz sor-
sát is előrevetítette, telje-
sen biztos benne, hogy azt 
valamilyen közösségi célra 
és nem saját szervezetükre 
költik majd. 

Balogh András, a helyi polgárőrök vezetője vette át az egyesület által elnyert Közösség Díjat

FOLY TATÓDIK A VIDÉK 
TÁMOGATÁSA!
Magyar Falu Program néven 
indított új támogatási rend-
szert a kormány 2019-ben az 
ötezer fő alatti települések 
felvirágoztatásért. Ennek 
köszönhetően a vidéken élők 
életminőségének javításá-
ért soha nem látott támoga-
tásban részesültek a nyertes 
pályázók. Épületek, közös-
ségi terek, közintézmények, 
egyházi épületek újultak 
meg. Orvosi rendelők kaptak 
új eszközöket, és az önkor-
mányzatok egyéb közszol-
gálati eszközöket is vásárol-
hattak. Az eredeti pályázati 
lehetőségek év-
ről évre bővül-
tek; elindult a 
Falusi CSOK, 
megnyílt a Fa-
lusi Civil Alap a 
helyben műkö-
dő közösségek 
t á m o g a t á s á -
ra, és az elmúlt 
esztendőben már a kisbol-
tok, és egyéb vállalkozások 
is részesülhettek támoga-
tásban.

A támogatási rendszer 
bővülését jól mutatja, hogy 
amíg a meghirdetés első évé-
ben a kormány 150 milliárd 
forintot fordított a program-
ra, ez az összeg tavaly már 
megközelítette a 320 milli-
árd forintot. Ebből az ösz-

szegből 2021-ben az alap 
pályázati rendszerben 95 
milliárd forint volt elérhető 
az önkormányzatok és egy-
házak számára. Emellett 
106 milliárd jutott a Falusi 
útalapba, 50 milliárd a Falu-
si CSOK-ra, 40 milliárd a fa-
lusi kisboltok támogatására, 
és 27,4 milliárd forint a Ma-
gyar Falu Vállalkozás-újra-
indítási Programra.

A Magyar Falu Program 
legnagyobb eredménye, hogy 
a kistelepülések közül mint-
egy ezer esetében megállt a 
népességcsökkenés. Éppen 

ezért tovább 
folytatódik a si-
kertörténet! Ez 
év januárjában 
újabb tizennégy 
pályázati kate-
gória nyílt meg.

A forrásokra 
eredményesen 
pályázott Sza-

badkígyós is. Az elmúlt há-
rom évben, összesen 162 113 
189 forintot nyert a telepü-
lés, amiből a Faluház, ját-
szótér, belterületi út és járda 
újult meg. Az önkormány-
zat orvosi eszközöket, falu-
gondnoki buszt, valamint el-
hagyott ingatlant vásárolt 
közcélú hasznosításra. Az 
egyház közösségi tér kiala-
kítására nyert forrást.

 
Ingyenes, időszaki információs kiadvány. Kiadja: Közösség a Fej-
lődésért Egyesület (5600 Békéscsaba, Bartók Béla út 7., fszt. 2. 
Adószám: 19087790-1-04.) Kiadásért felel: az egyesület elnöke. 
Készült: A/3 méretben, 4 oldal terjedelemben, 1000 példányban. 
Nyomdai munka: Kolorprint Kft. (5600 Békéscsaba, Teleki u. 6.)
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Recept
Marha hátszín kastély módra
A sütés-főzés olyan elfoglaltság, amely nem csak az étel elkészítésének folya-
matában, hanem az elkészült remekmű elfogyasztásakor is élvezetet nyújt. Most 
egy olyan étel receptjét osztjuk meg olvasóinkkal amelyet Zatykó Katalin, Herczeg 
Tamás és Prohászka Béla mesterszakács (képünkön) közösen készítettek el.

HOZZÁVALÓK:
• 80 dkg csont nélküli 

marha hátszín
• 20 dkg ezüst hagyma
• 1 csomag kaliforniai 

paprika mix
• 20 dkg színes koktélpa-

radicsom
• feketebors
• rozmaring

ELKÉSZÍTÉS:
Az ezüsthagymát felkoc-
kázzuk, a hátszínt lehár-
tyázzuk és szeleteljük. 
Serpenyőkben étolajat me-
legítünk. Az egyik serpenyőbe belehelyezzük a felkockázott ezüsthagymát, a másikba 
a hátszín szeleteket. A pirított ezüsthagymához tesszük a felkockázott színes papriká-
kat, és a félbe vágott koktél paradicsomokat. Ízesítjük, fűszerezzük a ragunkat és a hát-
szín szeleteket.

A tálaláskor a ragura helyezzük az ízlés szerint megsütött – angolos, félangolos vagy 
átsült – hátszín szeleteket.

Böröcz István azon túl, 
hogy sokat tapasztalt ve-
zetőként kihívásnak éli 
meg a textilipar világát, 
meg is szerette azt. Min-
denkire büszke, tiszteli a 
kollégáit, törekszik arra, 
hogy jó fizetést kapjanak a 
dolgozók, nem szűkmarkú 
a dicséretekkel sem, állít-
ja, hogy a cégnek, a Príma 
Dressz Kft.-nek van a leg-
profibb varrodavezetője, 
aki ismeri a szakma csín-
ját-bínját. 

Tudás, tapasztalat, refe-
rencia, itt minden együtt 
van! Háromszoros igény 
lenne a munkánkra. Több-
szöröse lenne a megrende-
lés, mint a kapacitásunk. 
Nálunk szinte mindig van 
felvétel, érettségizette-
ket is várunk, betanított 
munkára is van lehetőség, 
vannak úgynevezett belső 
képzéseink. Hamarosan 
nyílik egy újabb épületré-
szünk, ahová kellenek új 
dolgozók is, dupla létszá-
mot is elbírnánk - realizál-
ta vendéglátóm.

Ahogy az új műhely felé 
tartottunk, az egyik fo-
lyosón, a falon kifüggeszt-
ve feltűnt egy magatartási 
kódex. Ezt a cégnél min-
denkinek figyelembe kell 
vennie, a Mey nem dolgo-
zik akárkivel, nagyon szi-
gorú feltételeket szab a 
működéshez. A  cégveze-
tő a legutóbbi auditról el-
mondta, hogy az egy teljes 
napot igénybe vett, nem 
kevesebb, mint 60 kérdé-

ses adatlapot kellett kitöl-
teniük, a szelektív hulla-
dékgyűjtés lehetőségétől 
kezdve, az elsősegélyládá-
ban található dolgok sza-
vatossági idején keresztül, 
a tűzoltó készülék hiteles-
ségéig mindent átnéztek. 
Az udvaron még egy elekt-
romos autó töltőállomás is 
előírás.

A PIAC HIRTELEN MEG 
TUD VÁLTOZNI
A koronavírus járvány ha-
tásairól is váltottunk né-
hány szót. Kiderült, hogy 
azért van bőven kockázat 
egy ilyen típusú vállalko-
zásban, ahol a költségek 80 
százaléka a bér és annak 
járulékai. 

– Az elmúlt másfél év-
ben érdekes kettősség mu-
tatkozott, egyes esetekben 
rendelés visszavonások, 
más esetben többletigé-
nyek keletkeztek. 

Jelentős gazdasági visz-
szaesés volt a pandémia 
miatt a márkáinkban, a 
2021-es év jelentős részét 
a válságmenedzselés jelle-
mezte, és az öröklött prob-
lémák megoldása ma is sok 
időt visz el. 

Mivel mi vagyunk a köz-
ség egyik jelentős foglal-
koztatója, ezért is fontos 
célkitűzés volt a munka-
helyek megőrzése a mö-
göttünk hagyott nehéz 
esztendőben. A  kor-
mányzat segítségével, az 
OFA  „Azonnal cselek-
szünk munkahelymegőr-
ző program” támogatá-
sával sikerült mindvégig 

megtartani a teljes dol-
gozói létszámot. Enélkül 
a támogatás nélkül talán 
ma már nem is működne a 
varroda.

A szomorú ukrajnai ese-
mények kapcsán máris 
változik a piaci környezet, 
amiből mi már annyit ér-
zékeltünk, hogy teljesen új 
megrendelők érdeklődnek 
a termékeink iránt. A  há-
ború miatt jelentős divat-
márkák vesztették el az 
ukrajnai varrodai gyártó 
kapacitásukat, ezek a meg-
rendelők most Magyaror-
szágon keresik a pótlás le-
hetőségét. 

ELKÖTELEZŐDÉS TÖBB 
SZÁLON
Ennyi ismeretség után 
adódott a kérdés, hogy egy 
ilyen modern, világszín-
vonalú tevékenységgel mi-
lyen álmokat lehet még 
szőni Szabadkígyósra.

A  cégvezető álomnak, 
de nem elérhetetlennek 
vizionálja, hogy általuk 
a textiliparnak egy vidé-
ki decentruma jöjjön lét-
re a településen, ahol más 
csoda is van, nevezete-
sen a Wenckheim-kastély, 
mely felújítás után tavasz-
tól újra fogadja a látogatóit. 
Az egykori birtok nyoma-
it őrzi a varroda is, hiszen 
eleve a majorban van, más-
részt az üzem homlokzatát 
megmentették az utókor-
nak.   

Dr. Böröcz István, két 
évtizede kötődik erőseb-
ben a faluhoz, a főváros-
ból költözött ide, de mond-

hatni lokálpatrióta lett.  
A  Kígyósi Kastélyjátékok 
lelkes mentora, a forrás-
szerzésben is gyakran vál-
lalt szerepet, sőt magán-
emberként is támogatója a 
programnak. 

Talán ezért is, és azért 
a kulturális tevékenysé-
get támogató elkötelezett-
ségért, melyet már hosz-
szú idő óta élvezhetnek 
az ókígyósiak, kapta meg 
2021 őszén a „Szabadkí-
gyósért” kitüntetést a te-
lepülés önkormányzatától.  

A  polgármesteri mélta-
tásában elhangzott, hogy 
a helyiek nemcsak azért a 
jelentős anyagi támogatá-
sért hálásak, melyeket év-
ről-évre élvezhettek, és 
ami által előrébb haladtak 
a rendezvények, hanem a 
fontos szellemi érték mi-
att is, ami formálja a kul-
turális életüket. 

A  díjazott, „a Major-
ban történelmi elkötele-
zettséggel törekszik arra, 
hogy a régi értékek látha-
tóvá váljanak, segít a Ma-
jor szépségeinek bemuta-
tásában. Láthatóan fontos 
számára, hogy ez a telepü-
lésrész méltó nyilvánossá-
got kapjon az idelátogatók 
számára, értékeinek hang-
súlyozásában aktívan köz-
reműködik.”

Búcsúzóul arra voltam 
kíváncsi, hogy hogyan is-
merik vendéglátómat a 
szabadkígyósiak, varroda-
tulajdonosként vagy kul-
turális értékmentőnek. 

Fifti-fiftiben kiegyez-
tünk!

Ügyes kezekre várnak a varrógépek

A telephely a majorság területén

Varroda sikerekkel, lehetőségekkel
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